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Estem immersos en una pandèmia més de les moltes que ha patit (i patirà) la humanitat, però 
evidentment com que aquesta ens ha tocat a nosaltres, estem convençuts de que és la pitjor.
I al mig de tot això, gràcies a característiques particulars de l’època que ens ha tocat viure, la 
gent està rebent una quantitat d’informacions, consells, instruccions i molt més, que resulten 
confusos, sobtats i sovint francament incòmodes del punt de vista de la qualitat de vida a la qual 
l’anomenat Tercer Món està acostumat.
Davant d’aquesta situació, la Societat Andorrana de Ciències, entitat dedicada a la divulgació 
del pensament científic, va decidir organitzar un acte per aportar a la gent que ho desitgi eines 
que els permetin avaluar amb més eficàcia el que està passant.
Vagi per endavant que l’acte no pretenia transmetre opinions sobre problemes puntuals, sinó 
exposar elements científicament sòlids per tal que la gent, utilitzant-los com a eines, pugui 
fer-se la seva opinió i, a partir d’aquí, prendre decisions responsables i coherents. Recordant 
sempre que la solidesa del pensament científic s’estableix, quan es vol avaluar un fet o una 
opinió, preguntant-se sempre per què abans de construir-se una opinió.
I la situació a la qual ens enfrontem actualment té tres elements fonamentals:  el virus, el 
propi concepte de pandèmia i les distorsions dels drets humans que estem vivint. Comentem 
breument aquest elements, abans de deixar la paraula als tres experts que hem convidat i a 
qui agraïm la seva participació. Són, per ordre purament de participació, el Dr. Mariano Monzó 
i Planella, catedràtic d’Anatomia i Embriologia de la Universitat de Barcelona, que ens parlarà 
del virus; el Dr. Joan Guix i Oliver, especialista en Salut Pública i Epidemiologia, professor de la 
Universitat Pompeu Fabra, que comentarà l’aspecte epidemiològic; i el Dr. Pere Vilanova i Trias, 
catedràtic de Ciència Política i de l’Administració de la Universitat de Barcelona.
Com ha evolucionat la situació en què ens trobem al segle xxi? A partir de l’aparició d’un virus 
desconegut, que sembla virulent i força perjudicial, que ha generat una malaltia que inicialment 
sembla una forma particular de grip, i que deixa als científics absolutament perplexos. És 
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desconegut, probablement de nova aparició, i no tenim armes per controlar-lo. La globalització 
dels transports fa que, en qüestió de poques hores, el virus s’estengui per tot el món i es 
converteixi en una pandèmia que deixa els epidemiòlegs igualment perplexos. I per si fos poc, 
els polítics, igual de perplexos, han de prendre urgentment mesures molt impopulars, començant 
per l’única que se sap segur que pot funcionar: l’aïllament de les persones. 
Fins aquí la situació ja semblaria prou difícil d’assumir pels ciutadans, però és que el nostre 
admirat segle xxi disposa d’elements que han fet que paral·lelament a la pandèmia del virus 
se’n produeixi una altra, d’efectes igual de nocius, i que es manifesta en forma de diluvi de 
notícies a les xarxes socials. Que tenen avantatges, com la facilitat i rapidesa amb què es 
mouen les notícies. Però amb un enorme inconvenient: a les xarxes, avui per avui, tothom pot 
dir el que li surti dels nassos, sense importar el més mínim que sigui veritat, mentida, falsedat, 
manipulació, etc. I aquí es on entra l’ús del mètode científic, o del sentit comú, tenint en compte 
el que segueix.
En primer lloc, el que es transmet per les xarxes són notícies. I un concepte fonamental, que 
cal no oblidar mai, és que una notícia no és informació. És un anunci que al darrere hi pot haver 
informació, però per sí mateixa només és això: un anunci. I com podem esbrinar si el que ens 
estan venent és una veritat o una manipulació? Doncs abans de donar una notícia per bona, 
preguntant-nos per què. Perquè la notícia diu el que diu, en què es basa, qui ho diu, quan, com, 
on, i així fins que ens sembli fiable. 
Veiem-ne un exemple: va córrer la notícia que la covid es curava radicalment fent uns traguets de 
Betadine, o sigui, de iode. Al marge que si un té una idea de l’efecte del iode ingerit massivament 
per via oral, sap que resulta letal, només mirant d’on venia la notícia ja anàvem orientats: ni 
idea. Cap nom, lloc, etc. que es responsabilitzés de l’afirmació, llevat el fet que l’havia publicat 
una secta religiosa ultra-no-se-què dels Estats Units, sense referències per endinsar-se en el 
tema. Tota una garantia científica, vaja.
Aquest és només un exemple dels milers sinó milions de bestieses que han circulat i circulen. 
I a les quals molta gent dona crèdit i adopta conductes perjudicials per a ells mateixos i, 
pitjor encara, per a tota la resta de ciutadans. Per tant, us convidem a seguir el tema amb les 
exposicions dels nostres convidats i si algú vol completar encara més la informació, aneu al 
canal Youtube de la SAC, on teniu l’acte complet.


